



MD fees much higher in US

Canadian fee-for-service physicians are paid far less for medical procedures than their American colleagues. Depending on the specialty, there can be a three- to nine-fold difference in fees. A high-volume item such as complete obstetrical care earns American physicians almost 6 times more (Can\$2580) than their Canadian counterparts (\$437). They also bill almost 4 times more for electrocardiograms. The 1993 *Medical Economics* Continuing Survey showed median practice expenses for American fee-for-service physicians to account for 36.4% of income, an amount comparable to the overhead costs of Canadian physicians.

According to the Canadian Institute for Health Information, Canadian physicians saw relatively small increases in average fee-for-service payments between 1989-90 and 1992-93. Over the 4 years the average payment per service increased from \$25.98 to \$28.75, an average annual increase of 2.7%.

This column was written by Lynda Buske, chief, physician resources information and planning, CMA. Readers may send potential research topics to Patrick Sullivan (sullip@cma.ca; 613 731-8610 or 800 663-7336, ext. 2126; fax 613 523-0937).

La rémunération des médecins est beaucoup plus élevée aux États-Unis

Les médecins rémunérés à l'acte au Canada touchent beaucoup moins pour les actes médicaux que leurs collègues des États-Unis où, selon la spécialité, les honoraires peuvent être de trois à neuf fois plus élevés. Les médecins américains touchent presque 6 fois plus (2580 \$ CAN) que leurs collègues canadiens (437 \$) pour des cas où les interventions sont nombreuses, comme les soins obstétriques complets. Ils facturent aussi des montants presque 4 fois plus élevés pour des électrocardiogrammes. L'enquête continue sur l'économie médicale de 1993 a démontré que les dépenses des pratiques médicales des médecins rémunérés à l'acte aux États-Unis

Comparing US and Canadian physician fees for selected procedures

Specialty	Procedure	1993 median US fee (converted to Can\$)	1992 median Canadian fee
Internal medicine	electrocardiogram	\$ 61	\$ 16
	flexible sigmoidoscopy	161	111
	liver biopsy	323	61
Pediatrics	circumcision of newborn	129	33
General surgery	appendectomy	1290	251
	cholecystectomy	1939	421
	inguinal hernia	1256	262
	partial gastrectomy without vagotomy	2734	593
	radical mastectomy	2322	437
	excision of breast tumour	710	110
	Orthopedic surgery	Colles' fracture	703
hip arthroplasty		5418	654
knee arthroplasty		5343	580
Thoracic/ cardiovascular	valve replacement	6450	1227
	coronary bypass (more than 1)	7077	1628
Plastic surgery	rhinoplasty	3870	404
	mammoplasty unilateral* reduction	3870*	424
	mammoplasty unilateral* augmentation	5805*	255
	blepharoplasty	1935	191
Neurosurgery	craniotomy for evacuation of hematoma	4663	728
	laminectomy	4515	578
Obstetrics/ gynecology	complete care, normal delivery	2580	437**
	complete care, cesarien delivery	3096	507**
	dilation and curettage	738	81
	abdominal hysterectomy	2834	399

US fees converted to Canadian currency using 1993 monetary exchange data
* US fees are for bilateral mammoplasty
** Canadian fees are estimated based on delivery plus pre- and postnatal visits
Sources: US fees from 1993 Continuing Survey, *Medical Economics*
Canadian fees from 1992 Payment Schedule Comparison, Canadian Institute for Health Information

engloutissent 36,4 % de leur revenu, montant comparable aux frais généraux des médecins du Canada.

Selon l'Institut canadien de l'information sur la santé, les paiements moyens de rémunération à l'acte des médecins du Canada ont augmenté relativement peu entre 1989-1990 et 1992-1993. Sur la période 4 ans, le paiement moyen par acte est passé de 25,98 \$ à 28,75 \$, ce qui représente une augmentation annuelle moyenne de 2,7 %.